

**PEMBERITAHUAN PERTANYAAN**

**DEWAN RAKYAT, MALAYSIA**

**PERTANYAAN** : **LISAN**

**DARIPADA** : **DATUK HAJI DATU NASRUN BIN DATU  
MANSUR**

**KAWASAN** : **SILAM**

**TARIKH** : **24.3.2014 (ISNIN)**

**NO. SOALAN** : **29**

Datuk Haji Datu Nasrun bin Datu Mansur minta **MENTERI PERDAGANGAN ANTARABANGSA DAN INDUSTRI** menyatakan pendirian Kementerian berkenaan TPPA terhadap inti pati perjanjian yang boleh mencabar kedaulatan negara Malaysia dan menyekat ruang pembuatan dasar oleh Kerajaan melalui klausa "*Investor-To-State Dispute Settlement (ISDS)*" dan "*State-To-State Dispute Settlement (SSDS)*".

**Jawapan:**

Tuan Yang Di Pertua,

Klausa "*Investor-To-State Dispute Settlement (ISDS)*" dan "*State-To-State Dispute Settlement (SSDS)*" seperti yang ditanyakan oleh YB Silam adalah peruntukan yang menggariskan kaedah dan prosedur untuk menyelesaikan sesuatu pertikaian samada melalui konsultasi atau mekanisme timbang tara antarabangsa dimana SSDS adalah

mekanisme untuk menyelesaikan pertikaian antara Kerajaan dan Kerajaan; sementara ISDS merupakan mekanisme untuk menyelesaikan pertikaian antara pelabur dan Kerajaan berkenaan. Prosedur ini terdapat dalam semua FTA yang telah ditandatangani oleh Malaysia sebelum ini. Namun demikian, peruntukan ISDS dan SSSDS yang terdapat dalam FTA tidak menghalang Kerajaan daripada menggunakan, mengekalkan atau melaksanakan langkah-langkah atau dasar-dasar domestik untuk melindungi kepentingan negara.

Dalam proses rundingan TPPA, Malaysia telah meletakkan ruang pembuatan dasar oleh Kerajaan sebagai salah satu perkara paling sensitif bagi Malaysia di mana kepentingan negara perlu dilindungi.

Bagi semua isu termasuk ISDS dan SSSDS yang sedang dirundingkan, Kerajaan sentiasa meneliti dan menentukan supaya peruntukan yang dirundingkan mempunyai tahap '*safeguard*' yang bersesuaian untuk memastikan hak mentadbir dan membuat dasar dalam bidang-bidang kawalselia tidak terjejas serta tidak menghalang Kerajaan daripada menggunakan, mengekalkan atau menguatkuasakan langkah-langkah atau dasar-dasar domestik untuk melindungi kepentingan Negara.